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Jarocin, dnia 5 lutego 2024 roku 

 

INTERPELACJA  
 

w sprawie działań na rzecz poprawy jakości powietrza  
w gminie Jarocin 

 

 

Szanowna Pani Burmistrzyni, 

Jako radny, ale przede wszystkim mieszkaniec gminy Jarocin, zwracam się z interpelacją dotyczącą 
działań zmierzających do poprawy jakości powietrza na terenie naszej gminy. Problem 
zanieczyszczenia powietrza, zwłaszcza w sezonie grzewczym, jest jednym z istotnych zagrożeń dla 
zdrowia mieszkańców, a jego skutki odczuwalne są w wielu rejonach miasta i gminy. 

Miałem okazję osobiście doświadczyć tego problemu 4 lutego br. w godzinach wieczornych, 
przebywając na terenie osiedla Tumidaj. W powietrzu unosił się wyraźny, nieprzyjemny odór, który 
jednoznacznie wskazywał na spalanie materiałów niedozwolonych w piecach. Moje spostrzeżenia 
potwierdzili także inni mieszkańcy. Redaktor Naczelny Gazety Jarocińskiej - Bartosz Nawrocki, 
komentując sytuację na swoim profilu w mediach społecznościowych, napisał: „Osiedle Tumidaj e 
– ktoś do pieca…”, co jasno pokazuje, że problem ten nie jest jednostkowy i zwraca uwagę także 
innych osób. 

Zanieczyszczenie powietrza, szczególnie w wyniku spalania odpadów lub złej jakości paliw, ma 
negatywny wpływ na zdrowie mieszkańców, zwiększając ryzyko chorób układu oddechowego  
i krążenia. Ponadto negatywnie wpływa na komfort życia mieszkańców. 

W związku z powyższym zwracam się z prośbą o odpowiedź na następujące pytania: 

1. Jakie działania kontrolne prowadzi Urząd Miejski oraz inne służby w zakresie kontroli 
spalania w piecach na terenie gminy? 

2. Czy w ostatnim czasie były przeprowadzane interwencje w rejonie Tumidaju i innych osiedli, 
gdzie mieszkańcy zgłaszali problem złej jakości powietrza? Jeśli tak, jakie były ich wyniki? 

3. Czy gmina planuje zwiększenie liczby kontroli oraz skuteczniejszego egzekwowania 
przepisów dotyczących ochrony powietrza? 

4. Czy rozważane jest wprowadzenie dodatkowych działań edukacyjnych, np. kampanii 
informacyjnych skierowanych do mieszkańców, mających na celu uświadomienie skutków 
spalania odpadów? 

5. Czy gmina oprócz już podejmowanych działania na rzecz wsparcia dla mieszkańców  
w zakresie wymiany źródeł ciepła, np. poprzez dopłaty do wymiany pieców lub ułatwienie 
dostępu do ekologicznych form ogrzewania, planuje podjęcie dodatkowych inicjatyw w tym 
obszarze? 
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6. Czy gmina przewiduje większe zaangażowanie sołtysów oraz zarządów osiedli  
w identyfikację i zgłaszanie przypadków spalania niedozwolonych materiałów? 

7. Czy planowane jest przeprowadzenie szkoleń dla sołtysów i przedstawicieli rad osiedli  
w zakresie metod skutecznego przeciwdziałania niskiej emisji oraz egzekwowania przepisów 
środowiskowych? 

8. Jak gmina planuje przeciwdziałać zjawisku ubóstwa energetycznego, które jest jedną  
z przyczyn spalania niskiej jakości paliw oraz odpadów? Czy przewidziano system wsparcia 
dla mieszkańców, którzy nie są w stanie ponosić wysokich kosztów ogrzewania,  
a jednocześnie nie kwalifikują się do standardowych programów dotacyjnych? 

9. Czy gmina planuje wykorzystanie danych z Centralnej Ewidencji Emisyjności Budynków 
(CEEB) do stworzenia interaktywnej mapy gminy pokazującej lokalizację źródeł ciepła? Jeśli 
tak, czy planowane jest udostępnienie takiej mapy mieszkańcom w celu zwiększenia 
świadomości na temat emisji w poszczególnych rejonach? 

Ubóstwo energetyczne to jeden z kluczowych problemów, który przyczynia się do pogorszenia 
jakości powietrza. Wiele rodzin, szczególnie w starszych budynkach i na terenach wiejskich, nie 
może sobie pozwolić na modernizację źródeł ciepła lub zakup ekologicznego opału, co prowadzi 
do korzystania z niskiej jakości paliw, a nawet spalania odpadów. Skuteczne rozwiązania w zakresie 
walki z niską emisją powinny uwzględniać nie tylko kontrolę i egzekwowanie przepisów, ale również 
systemowe wsparcie dla osób zagrożonych ubóstwem energetycznym. 

Będę wdzięczny za przedstawienie szczegółowych informacji dotyczących realizowanych oraz 
planowanych działań w tym obszarze. 

  

Z poważaniem 
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